
ska) gorska in ledinska imena spoštovat i in čuvat i , da ne pr idejo v pozabo (Kugyjev opis 
Jul i jsk ih A lp še danes rabi za podlago s lovensk im znanstvenikom in tu r i s tom) . Zbrana 
množica na zborovanju ga je za njegova izvajanja nagradila z navdušenim aplavzom 
in tako Vrb l janom ni uspelo, da bi dosegl i svoj namen. 
Na Mik lavč ičevo pobudo smo tud i obnovi l i že povsem opuščeno planinsko pot (obsta-
jala je samo še na zeml jevid ih) z Bleščeče prek Sedliča in Gračenice v Svatne. Na to 
akci jo smo bi l i zelo ponosni. V njej smo v ide l i p lemeni to dejanje v kor is t p lanincem 
in tu r i s tom. Povsem drugačnega mnenja pa je bil lastnik zeml j išča, po katerem je šla 
pot — rožeški pr inc Liechtenstein. Za časa sramotnega »Tafelsturma« je dal odstrani t i 
vse kažipote in markaci je. Jozej Mik lavč ič , ki je princa zelo upošteval , je b i l nad tem 
dejanjem tako užaljen, da ga ni več pogledal. Kol ikokrat se je jezi l nad n j im in dejal: 
»Če bi odstrani l kažipote ob kakšni drugi pr i ložnost i , mu n i t i ne bi tako zameri l , ker 
vem, da bi rad imel v gmajni mi r , da bi mu ne preplaši l i gamsov in druge div jadi , ker 
pa je to s tor i l ravno v času proslulega Ja fhe ls tu rma ' , mu pa tega ne odpust im do 
smrti.« 
Res, tak je bi l Jozej Mik lavč ič , s t rog, borben in p lemeni t , in ves predan naši planinski 
organizaci j i , ki j i je s svoj imi bogat imi izkušnjami in dejanj i dal t i s to , na kar smo še 
posebej ponosni, da nas slovenska javnost na Koroškem prizna in spoštu je kot vel iko 
družino ideal is tov. 
Planinca Jozeja Mik lavčiča, koroškega »Aljaža«, bomo ohrani l i v čas tnem in nepozab-
nem spominu. Oba vel ika slovenska sinova počivata blizu skupaj ob vznožju Karavank 
in gledata prot i jugu v svoje gore. 

Dr. ing. France Avčin 

DR. FRANCE AVČIN 
- 70-LETNIK 

Zakon narave je tak, da se vsako polet je nagne v jesen. In tako je dolete lo tud i Franceta 
Avčina, da je postal sedemdeset le tn ik . Zdi se mi, da še ni dolgo tega, ko smo skupaj 
ubiral i pota po naših stenah, moževali v p laninskih kočah in se predajal i uži tkom spo-
mladanske smučar i je . Pa vendar je 6. oktobra France dočakal svojo sedemdeset le tn ico. 
Vsa naša planinska javnost ga dobro pozna kot planinskega pisatel ja, a lp in ista z v rs to 
prvenstvenih vzponov in borca za ohrani tev naše lepe narave. Zato ga ni t reba posebej 
predstavl jat i , pač pa vel ja spomni t i naše planince, predvsem pr ipadnike mlajš ih gene-
raci j , na nekatere b is tvene zasluge, ki j ih ima naš sedemdeset le tn ik za razvoj sloven-
skega alpinizma. 
Bilo je kmalu po vojn i , menda leta 1947, ko se je France pojavi l na nekem tečaju 
v Vrat ih s p ro f i l i ran im i gumenimi podplat i na gorsk ih čevl j ih. Sprva je doživel splošno 
začudenje, skorajda posmeh. Celo Čopov Joža, ki je bil vedno naklonjen plezalskim 



novost im, je opomni l , da je gumi pr imeren za vse kam drugam kot pa za na čevl je, 
s kater imi nameravaš plezati. Vendar smo se ušte l i ! Ko smo ga naslednj i dan opazovali, 
kako drzno In varno je stopal na prav majhne stope in gladke plošče, se je posmeh 
sprevrgel v občudovanje in zavist . Kar čez noč bi vs i želel i imet i prav take podplate. 
Ker je bi lo to v t i s t i h časih težko dosegl j ivo, se je France potrudi l in pr inesel nekaj 
podplatov iz Švice in s tem odstrani l zadnje pomis leke. Kmalu smo pregovor i l i tovarno 
Sava v Kranju, da je začela poskusno proizvodnjo gumenih podplatov, in potem ni b i lo 
več potrebno nosi t i težkih čev l jev v nahrbtn iku čez steno. Klasični plezalniki s po ls t jo 
na podplat ih so utoni l i v pozabo. 
Naslednja novost, ki jo je uvedel France v naš alpinizem, so bile naj lonske vrv i . Takrat 
nismo bi l i več tako nezauplj ivi in smo dokaj h i t ro spoznali vse prednost i naj lonskih 
vrv i pred k lasičnimi , konopl jenimi , ki so bi le težke, posebno še, ko so se napile vode, 
ko so se krotov ič i le ter otrdele v z imskih razmerah. Takratni plezalci se bodo spomni l i 
zelenih naj lonk, ki j ih je na njegovo pobudo preskrbela Planinska zveza in razdeli la 
med člane GRS in a lp in is t ične odseke. Kmalu zatem je Avč in tud i opozori l na več jo 
varnost teh v rv i v pr imer jav i s konopl jenimi . V Planinskem Vestn iku je napisal č lanek, 
kjer je nazorno in natančno razložil, da t ič i v e last ičnost i naj lonskih v laken varnost , ki 
jo nudi jo vrv i pri padcu prvega v navezi. Če se ne mot im, je b i l to tud i v svetovni 
planinski l i teratur i prvi s t rokovn i članek o naj lonskih vrveh. Nadvse pomembna je njegova 
pobuda, ki jo je dal mednarodni planinski organizaci j i U IAA, da je osnovala posebno 
komis i jo za raziskavo in standardizaci jo plezalskih vrv i . V te j komis i j i je sodeloval 
v rs to let, mnogo pr ispeval k razvoju v rv i in končno dosegel, da so danes na t rgu samo 
plezalske vrv i , ki ustrezajo mednarodno pr iznanim normam. 
Še bi lahko podrobno opisoval njegove zasluge za razvoj našega alpinizma, pa naj samo 
omenim njegove prestav l j ive dereze, domise lno tehniko samoreševanja in njegova pri-
zadevanja za reševanje ponesrečencev izpod plazov. Kot p laninskega pisatel ja ga vs i 
dobro poznamo in cenimo njegove štev i lne pr ispevke Planinskemu Vestn iku. In prepri-
čani smo, da bo imel še kaj povedat i . Manj znana pa je njegova predavatel jska dejav-
nost v inozemstvu. Z v rs to predavanj v raznih državah je pribl ižal naše gore in naš 
alpinizem š i rokemu krogu planincev in s t e m vzbudil ve l iko zanimanje za našo lepo 
deželo. 
Navada je, da s lav l jencem ob ž iv l jen jsk ih obletn icah žel imo se ve l iko tega in onega. 
Žal je ta obletn ica previsoka, da bi Francetu zaželeli še ve l iko drznih ali celo prven-
stvenih vzponov. Vse ob svo jem času! Korajžnih dni v gorah je doživel zares lepo šte-
v i lo Ta doživet ja, ki j ih je ujel tud i v lepo umetn iško besedo v knj igi Kjer t i š ina 
šepeta, mu pomagajo zdaj zaokroževati smise l našega ži t ja in b i t ja. Ni nakl jučje, če je 
ta knj iga doživela letos peto izdajo. 
V zadnj ih le t ih je prebi l več j i del prostega časa v svoj i baj t ic i v Vrsn iku nad Sočo, k jer 
je njegov drugi dom. V ta kraj tu r is t ičn i hrup še ni p rodr l in zato mu vs i p laninski 
pr i ja te l j i , sedaj ko odhaja v pokoj, iz vsega srca žel imo, da bi t am v mi ru užival lepoto 
in t i š ino planinske narave. Žel imo mu obi lo brezskrbnega pohajkovanja po planinskih 
t ravn ik ih in gozdovih ter posedanja po sončnih poboč j ih z lepimi razgledi. Naj ga pri 
t e m spreml ja zavest, da je v ž iv l jenju s tor i l dovol j . 

FRENJ V OČEH BOTANIKOV 
IN PLANINCEV* 
METKA KRALJ, METKA ŠKORNIK 

Bilo nas je pet in nihče med nami ni bil vraževeren. Petek, 13. ju l i ja 1979 smo izbrali za 
svoj odhod prot i pogor ju Prenj v Hercegovini samo zato, ker je bi l pač pr imeren dan, 
ne glede na datum in na dan v tednu. Oči tno je bil ta dan res zelo pr imeren, saj je 
z is t im v lakom iz Ljubljane prot i Konj iču, ki je izhodišče za vzpon na Prenj s severnega 
konca, odšla še ena skupina pet ih Ljubl jančanov, med kater imi so tud i bi l i b io logi , tako 
kot med nami. 

• Poleti 1979 smo kot biologi in planinci obiskali Prenj v BiH. Menimo, da je to področje slovenskim pla-
nincem mani znano. S tem sestavkom skušamo prikazati Prenj, njegovo rastlinstvo, živalstvo naše poti m 
doživetja na njem. Morda bomo navdušili vsaj nekaj slovenskih planincev, da bodo obiskali ta del nase 
domovine. 


